
انتشار فهرست بدهکاران بزرگ به بیمه
با 11 هزار میلیارد تومان بدهی

بیمه مرکزی فهرستی از بدهکاران عمده به شرکت های بیمه را 
منتشر کرده است که نشان می دهد آنها ۱0۷ هزار و 504 میلیارد 
ریال )نزدیک به ۱۱ هزار میلیارد تومان( به شــرکت های بیمه ای 

بدهکارند.
به گزارش خبرگزاری فارس، بیمه مرکزی بر اساس قانون به صورت 
دوره ای، فهرستی از بدهکاران کلان به شرکت های بیمه را منتشر می کند. 
بر این اســاس، در جدولی که بیمه مرکزی منتشــر کرده است نام ۱۶۴ 
بدهکار در قالب بیمه گزار یا نماینده به همراه میزان بدهی آنها به بیمه گران 
دیده می شود. این بدهی ها در دو بخش ارزی و ریالی تفکیک شده است.
از مجموع بدهی بیمه گزاران به صنعت بیمه، بیش از ۸۷ درصد ریالی 
و ۱3 درصد آن بدهی ارزی اســت. این فهرســت، شامل بدهی سررسید 
شــده بیمه گزاران به صنعت بیمه برای مبالغ بیش از ۱۰۰ میلیارد ریال 
با توجه به خوداظهاری شــرکت  های بیمه مندرج در سامانه سنهاب و در 

دوره مالی منتهی به 3۰ شهریور ۱۴۰2 است.
در این فهرســت، بزرگ ترین بدهکار به صنعت بیمه، بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران با رقم 2۶ هزار و ۱۶9 میلیارد ریال، در رده دوم شــرکت 
ملی نفتکش با ۱۰ هزار و 992 میلیارد ریال است که البته عمده این رقم 
بدهی معادل ۸۱3۴ میلیارد ریال بدهی ارزی است و در رده سوم شرکت 
ملی نفت ایران با بدهی ۴۸2۷ میلیارد ریال به صنعت بیمه دیده می شود.

مجموع بدهی شرکت های خرید خدمات بیمه  ای به شرکت های بیمه 
۱۰۷ هزار و 5۰۴ میلیارد ریال معادل ۱۰ هزار و ۷5۰ میلیارد تومان است 
کــه 93 هزار و ۸۸5 میلیارد ریال بدهی ریالی و ۱3 هزار و ۶۱9 میلیارد 
ریال آن بدهی ارزی شرکت هاست. بدهی شرکت ها به صنعت بیمه موجب 
افزایش ریسک شرکت های بیمه ای می شود و در صورت بروز حوادث بزرگ، 

امکان جبران خسارت در این شرکت ها کاهش می یابد.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

مصرف بنزین اکثر مردم 
کمتر از 150 لیتر در ماه است

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با اشاره به 
کاهش سهمیه آزاد بنزین کارت های سوخت با هدف جلوگیری از 
قاچاق، گفت: طبق آمارگیری انجام شده مصرف بنزین اکثر مردم 

هم کمتر از ۱50 لیتر در ماه است.
به گزارش شانا، »جعفر سالاری نسب«، مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، اظهار داشت: طبق آمارگیری انجام شده و بررسی هایی 
که صورت گرفته، مصرف بنزین اکثر مردم کمتر از ۱5۰ لیتر در ماه است؛ 
یعنی ۶۰ لیتر بنزین سهمیه ای ۱5۰۰ تومانی و کمتر از ۱۰۰ لیتر بنزین 
ســه هزار تومانی مورد مصرف قرار می گیرد و عده کمی از مردم، بیش از 

۱۰۰ لیتر بنزین سه هزار تومانی در ماه مصرف می کنند.
وی افــزود: به منظــور کنترل و مدیریت مصــرف، به خصوص برای 
پرمصرف ها، ســهمیه های آزاد بنزین در کارت های هوشــمند سوخت از 

۱5۰ لیتر در ماه به ۱۰۰ لیتر در ماه کاهش یافت.
 زمان ذخیره سهمیه بنزین به دوران قبل کرونا بازگشت

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، تصریح کرد: تا پیش 
از شیوع کرونا، حجم ذخیره بنزین سهمیه ای ۱5۰۰ تومانی در کارت های 
هوشمند سوخت شــش ماه و به میزان حداکثر 3۶۰ لیتر بود، که دولت 
برای رفاه مردم در زمان شــیوع کرونا، حجم ذخیره ســازی را به 9 ماه و 

حداکثر 5۴۰ لیتر افزایش داده بود.
به گفته وی، اکنون این وضعیت به شرایط پیش از کرونا بازگشته و از 
این پس حداکثر بنزین ۱5۰۰ تومانی قابل ذخیره در کارت های هوشمند 

سوخت، شش ماه و به میزان حداکثر 3۶۰ لیتر است.
سالاری نسب خاطرنشان کرد: مردم هیچ نگرانی برای کارت سوخت 
نداشته باشند. اگر در شرایطی نیاز شد از کارت سوخت جایگاه داران استفاده 

کنند، در تمامی جایگاه های سوخت، کارت آزاد وجود دارد.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، ادامه داد: تغییری که 
قرار بود در بحث عرضه بنزین صورت گیرد، صورت گرفته و قرار نیســت 
هیچ تغییر دیگری در میزان ســهمیه ها و یا قیمت بنزین در سال جاری 

داشته باشیم؛ در واقع چیزی در این خصوص به  ما اعلام نشده است.
سالاری نسب گفت: بررسی های ما در ماه های گذشته نشان می دهد 
حجم اســتفاده از کارت های آزاد در ماه های گذشــته 35 درصد بوده و 
۶5 درصد ســوخت گیری نیز از طریق کارت های سوخت شخصی انجام 
می شود. بنابراین تصمیم گرفتیم برای مدیریت مصرف به ویژه پرمصرف ها 
مقدار سهمیه بنزین آزاد کارت های سوخت شخصی از ۱5۰ به ۱۰۰ لیتر 
کاهش یابد. وی افزایش ســفرها و مدیریت مصرف ســوخت را از دلایل 

دیگر این تصمیم برشمرد.
روابط عمومی شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی ایران هم روز 
گذشته در اطلاعیه ای اعلام کرد: اکنون با توجه به اینکه دو سال از مهار 
موفق کرونا در کشور می گذرد، مدت زمان ذخیره سهمیه بنزین به همان 
میزان شش ماهه پیش از دوران کرونا بازگشته و سهمیه بنزین یارانه ای 

۱5۰۰ تومانی تا شش ماه قابلیت ذخیره در کارت های سوخت را دارد.
در این اطلاعیه تصریح شــده: ضمنا با توجه به افزایش 25 درصدی 
سفر با خودروهای شخصی، به منظور مدیریت مصرف سوخت و جلوگیری 
از مهاجرت کارت های سوخت به استان های مرزی، سهمیه بنزین سه هزار 

تومانی از ۱5۰ لیتر در ماه به ۱۰۰ لیتر تغییر یافته است.
آن طور که خبرگزاری ایرنا هم گزارش داده، آمارها حاکی اســت که 
اکثریت قابل توجه مردم تا پیش از این نیز برای استفاده از بنزین آزاد، از 

کارت های سوخت جایگاه ها استفاده می کردند.

سازمان تعزیرات:

یارانه سوخت شرکت هواپیمایی گرانفروشی 
قطع شد

ســازمان تعزیرات حکومتی از جریمه یک شرکت 
هواپیمایی و قطع سهمیه سوخت یارانه ای آن به  دلیل 

تخلف خبر داد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، شهرام محسنی؛ مدیر روابط 
عمومی تعزیرات حکومتی درباره جریمه یک شرکت هواپیمایی 
اظهار کرد: یک شــرکت هواپیمایی کــه در ایام اربعین اقدام 
به گرانفروشــیی بلیت کرده بود در شعبه چهارم مهم و ملی 
تعزیرات حکومتی به پرداخت ۱۰2 میلیارد ریال جزای نقدی 

معادل 25 برابر ارزش تخلف محکوم شد.
وی ادامه داد: با توجه به تکرار تخلف، حکم به ممهور کردن 
مجوز شرکت به مهر تخلف مرتبه دوم و قطع سهمیه سوخت 
یارانه ای پروازهای داخلی و خارجی به جز ســفرهای زیارتی 

به مدت سه ماه به عنوان قطع خدمات دولتی محکوم شد.
مدیر روابط عمومی تعزیرات حکومتی افزود: رئیس شعبه 
چهارم مهم و ملی براســاس مصوبات سران قوا حکم قطعی 
و لازم الاجرا به پلمب و نصب ۱۰ روزه پارچه تخلف بر ســردر 
دفتر تهران این شــرکت به منظور آگاهی مردم را صادر کرد. 
میزان گرانفروشیی احرازشده چهار میلیارد و ۷2 میلیون ریال 
در فروش ۴۱۰ پرواز اصفهان به نجف و ۱33 بلیت رشــت به 

نجف بوده است.
 شرکت ها مجاز به افزایش نرخ بلیت نیستند 

گفتنی است چند روز پیش، جعفر یازرلو؛ سخنگوی سازمان 
هواپیمایی کشوری اظهار داشت: در تیرماه ۱۴۰۰ و با اعمال 
محدودیت ۶۰ درصدی صندلی پروازها در زمان شیوع بیماری 
کرونا، نرخ بلیت نسبت به نرخنامه ۱399، به میزان ۴۰ درصد 

افزایش یافت. 
وی افــزود: متعاقبا در آذرمــاه ۱۴۰۰ و با رفع محدودیت 
فاصله گذاری اجتماعی در پروازها، شــورای عالی هواپیمایی 
کشــوری شرکت های هواپیمایی را به کاهش نرخ ها به میزان 
۱5 درصد موظف کرد. در دیماه ۱۴۰۰ همزمان با اجرائی شدن 
قانون مالیات بر ارزش افزوده در صنعت حمل ونقل هوائی نرخ 

بلیت در مسیرهای داخلی چهار درصد افزایش یافت.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری تصریح کرد: پس 
از گذشت قریب به دو ســال از تصویب افزایش 3۰ درصدی 
نرخ ها توسط شــورای عالی هواپیمایی کشوری در تاریخ 23 
اردیبهشت ۱۴۰2 براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار نرخ تمامی 
مسیرهای داخلی براســاس جدول بهای کامل بلیت هواپیما 
 در هر یک از مســیرهای داخلی به میزان 29 درصد افزایش 

یافت.
یازرلو اضافه کرد: براســاس آخرین اقدامات به عمل آمده 
از ســوی شرکت های هواپیمایی و طرح دعوا در دیوان، دیوان 
عدالــت اداری، به ابطال مصوبه ســتاد تنظیم بازار اقدام کرد 
که براساس آن مقرر شده است  حمل ونقل بار و مسافر هوائی 
مشــمول قیمت گذاری بوده و افزایش قیمــت آن منوط به 
هماهنگی با ســتاد مزبور اســت؛ متعاقب رای صادره هیئت 
عمومی دیوان عدالت اداری، وزارت راه و شهرسازی به عنوان 
دستگاه ذی ربط درخواست اعمال ماده 9۱ دیوان عدالت اداری 
به منظور رسیدگی مجدد کرد که به استناد آن، رئیس دیوان در 
نامه ای  به وزارت راه و شهرسازی نسبت به موقوف الاجرا شدن 
رای مکاتبه کرد که مراتب توســط سازمان هواپیمایی جهت 
آگاهی و اقدام شــرکت های هواپیمایی ابلاغ شد و شرکت ها 

مجاز به افزایش نرخ بلیت هواپیما نیستند.
وی با بیان اینکه ســازمان هواپیمایی کشــوری به عنوان 
نماینــده دولت در صنعت هوانوردی غیرنظامی متولی ایمنی 
پروازها اســت، افزود: این سازمان خود را مکلف به تکالیف و 
مسئولیت هایی که قانون گذار برعهده او نهاده است، می داند و 
هر تصمیمی که در فرآیند قانونی کشــور ابلاغ شود موظف به 

اجرا خواهد بود.

اقتصادی

وزیر صمت:

عمر برخی شرکت ها و فناوری ها در کشور تمام شده است

صفحه ۴
سه شنبه ۳ بهمن ۱۴۰۲
۱۱ رجب ۱۴۴۵ - شماره ۲۳۵۰۲

ادامه از صفحه ۶

برگ سبز )شناســنامه( خودرو سواری 
 TU3 هاچ بک سیســتم پــژو 20۶ تیپ 
مــدل 1400بــه رنگ ســفید شــماره 
موتور 182A01۶43۶3 شماره شاسی 
NAAP03EE8MJ478471 شماره پلاک 
399 ل 58- ایــران 40 بــه نام طلعت 
کامیابی املشی مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط است. بندرعباس

برگ سبز پارس سال مدل 1402 
 شاسی PYA22401 پلاک 883 د 92
ایــران 98 مفقــود و فاقــد اعتبار 

است.

آگهی های
مفقودی

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

32/۰۰۰/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
2۸/۸۰۰/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۱۷/95۰/۰۰۰نیم سکه
۱۱/۰۰۰/۰۰۰ربع سکه

۶/۰۰۰/۰۰۰گرمی
2/۷۱3/3۰۰هر گرم طلای ۱۸ عیار

نوع ارز
۴2/۰۰۰دلار )توافقی(
۴5/۷۱2یورو )توافقی(

53/355پوند
۱/39۱لیر ترکیه

۱۱/۴35درهم امارات
32/۰۷۰هزار دینار عراق

بورس
2/۱۴۷/۶25شاخص کل بورس تهران

۷39/۷۴۴شاخص هموزن

سیزدهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های 
تجدیدپذیر از دیروز در تهران با حضور ۱۳ 

کشور خارجی دایر شده است.
به گزارش صداوســیما، سیزدهمین نمایشگاه 
بین المللی انرژی های تجدید پذیر از دیروز در تهران 
با حضور وزیر نیرو آغاز به کار کرد و تا روز پنج شنبه 
این نمایشگاه پذیرای بازدید علاقه مندان است. در 

این  نمایشگاه ۱3 کشور خارجی حضور دارند.
همچنیــن علی اکبر محرابیــان؛ وزیر نیرو در 
افتتاحیه نوزدهمین نمایشگاه آب و تاسیسات آب 
و فاضــلاب از امکان اتصال برق بین ایران و ترکیه 
و از آن طریــق با اتحادیه اروپا خبــر داد و افزود: 
تولیدکنندگان بــرق تجدیدپذیر هم می توانند در 

هشت ماه سال، برق صادر کنند.
ضمن دعوت از همه فعالان اقتصادی کشور برای 
توجه ویژه به تولیــد برق تجدید پذیر از تدوین و 
امضای آیین نامه ای برای صادرات برق تجدیدپذیر به 
صورت پایدار خبر داد و افزود: موضوع صادرات برق 
سالیان سال است که مورد نقد و بررسی قرار دارد و 
با چالش هایی همراه است اما با مطالعات کارشناسی 
و بررسی های بسیار دقیق آیین نامه ای تدوین شده 
که امکان را برای صادرات برق تجدید پذیر به صورت 

پایدار فراهم می کند.
بــه گفته محرابیان این آیین نامه و قرارداد این 
اجازه را می دهد که تولید کنندگان تجدید پذیر طی 
هشــت ماه در سال بدون محدودیت برق را صادر 
کنند و پیرو آن برای پیشبرد این مهم همه امکانات 
وزارت نیرو در خدمت تولیدکنندگان قرار می گیرد.

او درخصوص برقراری خطوط پایدار و مطلوب 
بین ایران و سایر کشــورها گفت: تولیدکنندگان 
بخش خصوصی می توانند از این امکان اســتفاده 

کنند و چهار ماه در سال که کشور با ناترازی برق 
رو به روست از طریق بورس انرژی و تابلوی سبز که 
قیمت های آن مشابه قیمت های صادراتی است اقدام 
به مبادله برق در داخل کشور کرده و در هشت ماه 

دیگر برق تولیدی را به سایر کشورها صادر کنند.
وزیر نیرو با بیان اینکه هم اکنون خطوط پایدار 
مناســب تبادل برق بین ایران با پاکستان و ترکیه 
احداث شده است، افزود: بستر مناسب برای اتصال 
شبکه برق ایران به ترکیه و در ادامه اتحادیه اروپا به 
بهره برداری رسیده است. بر این اساس، امروز در بازار 
اتحادیه اروپا و ترکیه امکان مبادله روزانه و ساعتی 
برق برای تولیدکنندگان فراهم شده است. هدف ما 
از ایجاد این خطوط مبادله انرژی برق است که در 
زمــان نیاز، برق و انرژی را وارد می کنیم تقریباً در 
۸۰ درصد ایام سال امکان صادرات برق فراهم است.
محرابیــان با بیان اینکه مســئله اصلی تامین 
نیاز برق داخل کشــور با حفظ حقوق و سودآوری 
تولید کنندگان اســت، افزود: هــم اکنون عملیات 
اجرائــی احداث بیش از ۱۰ هــزار مگاوات انرژی 
تجدیدپذیر آغاز شده و بخشی از آن به بهره برداری 
رســیده و امکان بومی سازی پله به پله این صنعت 

وجود دارد.
وی به ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان 
در صنعت برق مصوب مجلس شورای اسلامی اشاره 
کرد و ادامه داد: در این قانون پیش بینی شده تا پنج 
درصد برق صنایع طی پنج سال توسط انرژی های 
تجدید تامین شــود و بر این اساس همراه با رشد 

صنعت شاهد رشد تجدیدپذیرها نیز خواهیم بود.
افزایش مصرف برق در صنایع کشور

وزیر نیرو افزود: بر اســاس این قانون باید 2۰ 
درصد انــرژی مورد نیاز دســتگاه های دولتی نیز 

توســط انرژی های تجدیدپذیر تامین شــود و اگر 
امکان ساخت نیروگاه در این دستگاه ها وجود ندارد، 
می توانند از طریق بورس انرژی اقدام به خرید برق 
کننــد. ضمن اینکه در بخش تجاری و خانگی نیز 
به مرور زمان، تقاضاهایی را برای تولید تجدید پذیر 
خواهیم داشت اما نکته مهم این است که باید کشش 

تولید تجدیدپذیر، رو به جلو باشد.
محرابیان با بیان اینکه استراتژی توسعه کشور 
مبتنی بر تقویت انرژی و حوزه های مربوطه است، 
خاطرنشــان کرد: در دی ماه امســال شاهد رشد 
مصرف برق در بخش صنعتی کشــور بودیم که به 
معنای رشد تولید است. برای مثال صنایع سیمان 
و فولاد کشــور در دی ماه امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد بیش از 29 درصدی را در 

مصرف برق به ثبت رسانده است.
وی با بیان اینکه سرانه آب تجدیدپذیر طی۴۰ 
سال گذشته برای هر ایرانی سالانه ۶5۰۰ مترمکعب 
بود، افزود: امــا این عدد در حال حاضر به دلایلی 
چون رشد جمعیت و شرایط اقلیمی و نیز کاهش 
بارش ها به حدود ۱3۰۰ مترمکعب رســیده است. 
با این حال، مصــرف آب در همه بخش ها از جمله 
صنعت و کشاورزی رشد چشــمگیر و فزاینده ای 
داشــته به طوری که تولیدات کشاورزی از 3۰ تا 
۴۰ میلیــون تن به بیــش از ۱3۰ میلیون تن در 

سال رسیده است.
ضرورت مدیریت مصرف آب

وزیــر نیرو با بیان اینکه اکنون ضرورت دارد با 
کاهش چشمگیر سرانه آب به فکر مدیریت مصرف 
و منابع آب کشور باشیم، اظهار کرد: در این زمینه 
می توان اقدامات مختلفی را در دستور کار قرار داد 
که احداث و اجرای سازه ها و به کارگیری روش های 

نرم افزاری و نیز شیوه های اجرائی برای مدیریت در 
بخش توزیع و مصرف از جمله این اقدامات است. 
برای مدیریت منابع آب کشور باید آخرین یافته های 
علمی به کار گرفته شود که یکی از ابعاد این مهم، 
بازچرخانی پســاب اســت. این امر کمک می کند 

حداکثر استفاده از منابع آبی کشور صورت گیرد.
محرابیان از تامین اعتبار برای تکمیل بلندترین 
سد کشور با عنوان سد بختیاری خبر داد و افزود: 
با مطالعات کارشناسی و بررسی های بسیار دقیق 
آیین نامه  صادرات پایدار برق تجدید پذیر تدوین 
شده است. فرآیند احداث سد بختیاری طی سال ها 
پیش متوقف شــده بود که با تامین مالی، عملیات 

اجرائی آن آغاز می شود.
 افزایش برق تحویلی به صنایع

مدیرعامل شــرکت توانیر از رشــد قابل توجه 
انرژی دریافتی صنایع انرژی بر کشــور در دی ماه 

گذشته خبر داد.
مصطفی رجبی مشهدی با اعلام این خبر اظهار 
داشــت: انرژی دریافتی صنایع انرژی بر کشور در 
پایان دی ماه از رشد 2۰ و سه دهم درصدی نسبت 

به مدت مشابه سال قبل برخوردار بوده است.
وی افزود: مشــترکین صنایع فولادی در این 
مدت نسبت به دوره مشابه سال گذشته 29 و یک 
دهم درصد انرژی بیشتری از شبکه سراسری برق 
کشور دریافت کرده اند که این میزان برای مشترکین 
صنعت ســیمان 2۸ و هشت دهم درصد و صنایع 

فلزی ۱۰ درصد ثبت شده است.
وی در پایان از تمامی مشترکان درخواست کرد 
تا با توجه بــه پیش بینی کاهش دما و برودت هوا 
برای تامین انرژی پایدار همه مشترکان، در مصرف 

انرژی برق و گاز صرفه جویی کنند.

حضور 13 کشور
 در نمایشگاه انرژی های تجدیدپذیر ایران

کارشناس اقتصادی در واکنش به هزینه تراشی برای بودجه ۱40۳:

کسری بودجه ام الخبائث مشکلات اقتصادی کشور است
نمایندگان  اگر  گفت:  اقتصادی  کارشناس  یک 
مجلس احتمال ایجاد کسری بودجه را بالا ببرند، به 
ام الخبائثی که رهبری فرمودند و گسترش کسری 
بودجه منجر می شــود. کشور ما چندین بار از این 
موضوع به خصوص در همین مجلس ضربه خورده 

است.
»حســن حســن خانی« در گفت وگو با ایسنا، درباره 
بندهایی که توسط مجلس شورای اسلامی به لایحه بودجه 
۱۴۰3 اضافه شده است، بیان کرد: مقام معظم رهبری در 
ســال ۱۴۰۱ بود که در دیدار با نمایندگان مجلس فعلی 
این نکته را تاکید کردند یکی از مصادیق عملکرد نادرست 
در مجلس این است که هزینه هایی در بودجه اضافه کنند 
که منابع آن تمهید نشــده باشد. البته دولت اگر چاره ای 
نداشته باشد، با بندهای پیشنهادی موافقت می کند؛ اما 
اگر منابعی که دیده شــده محقق نشود، این هزینه ها به 

کسری بودجه تبدیل می شود.
وی ادامه داد: البته ما اصل ۷5 را هم داریم که مجلس 
بر اســاس آن حق ندارد هزینه ای را به هزینه های دولت 
اضافــه کند، مگر اینکه برای آن هزینه ها منابعی را دیده 
باشد. شــورای نگهبان هم اگر مجلس  بندی را به لایحه 
بودجه اضافه کند، بر اساس اصل ۷5 آن بند را رد می کند. 
مناقشــه بر سر این اســت که عمدتا نمایندگان مجلس 
بر اســاس دغدغه های درست یا نادرست، هزینه هایی را 

بــه بودجه اضافه می کنند کــه منابع آنها متزلزل بوده و 
به درستی دیده نشده است.

این کارشــناس اقتصادی توضیح داد: به عنوان مثال 
منبع یارانه ای که قرار است به نانوایان اختصاص پیدا کند 
را مولدسازی تعیین می کنند. در حالی که این مولدسازی تا 
چه اندازه محقق می شود و امکان تحقق دارد، خود مورد 
بحث است. در عین حال، بر اساس قانونی که از ابتدا در 
طرح »مهیا« عنوان شد، قرار بود پرداختی به نانوایان ثابت 
باشد و اختصاص یارانه  به نانوایان از محل افزایش قیمت 

نان افزایش پیدا کند.
 قابل اتکاترین روش تامین بودجه، مالیات است

حسن خانی با بیان اینکه مقام معظم رهبری بارها اشاره 
کردند »کسری بودجه، ام الخبائث مشکلات اقتصادی کشور 
است«، افزود: اگر نمایندگان مجلس به هر شکل مصارفی 
را بــه بودجه اضافه کنند که منابــع آن، مورد اطمینان 
نباشد و اتکای درستی برای تحقق نداشته باشد و احتمال 
ایجاد کسری بودجه را بالا ببرد، به ام الخبائثی که رهبری 
فرمودند و گسترش کسری بودجه منجر می شود و کشور 
ما چندین بار از این موضوع به خصوص در همین مجلس 

ضربه خورده است.
وی با اشــاره به پیشنهاد افزایش حقوق به میزان 2۰ 
درصد از ســوی نمایندگان مجلس بیان کرد: مسئله این 
نیست که افزایش حقوق متناسب با تورم کار غلطی است؛ 

مسئله این است که منابع این افزایش از کجا باید تامین 
شــود. اگر مجلس در پیشــنهاداتی که ارائه کرده، منابع 

درستی را به دولت ارائه  دهد، مشکلی وجود ندارد.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه تامین مالی دولت 
از پنج مسیر محقق می شود،  گفت: یک، استقراض از مردم 
با انتشار اوراق، دوم، چاپ پول توسط بانک مرکزی، سوم، 
اســتقراض از بانک های خارجی، چهارم، فروش دارایی ها 
اعم از نفت و شــرکت های دولتی و واگذاری دارایی های 

دولتی و پنجم، مالیات.
وی افزود: استقراض از مردم، چاپ پول بانک مرکزی 
و استقراض از خارج کشور در کشور ما به دلایل متخلف 
قابل توسعه نیست. اســتقراض از مردم با انتشار اوراق و 
چاپ پول بانک مرکزی، کشور را در بلندمدت دچار تورم 
می کند؛ استقراض از خارج کشور هم برای کشور تحریم  

شده ما ممکن است.
حسن خانی ادامه داد: دو راه واگذاری دارایی و مالیات 
باقی می ماند. بهترین و قابل اتکاترین منابعی که می تواند در 
کشور ما تامین بودجه را بر عهده بگیرد، مالیات است که 
متاسفانه کمیسیون اقتصادی مجلس در طول این هشت 
سال، کلان طرح های مالیاتی را خوب پیش نبرده بود. برای 
مثال طرح پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان پیش 
نرفته و مجلس نتوانسته این همراهی را با دولت در زمینه 

زیرساخت های مالیاتی کشور فراهم کنند.

 بیش از ۷00 هزارمیلیارد تومان فرار مالیاتی 
وی با بیان اینکه به گفته سازمان مالیاتی، بیش از ۷۰۰ 
هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی داریم، افزود: سامانه مؤدیان 
هنوز هم آنچنان که باید فراگیر نشده است و برای سال 
آینده همچنان مشکل فرار مالیاتی وجود دارد. صندوق های 
فروشــگاهی ما باید با کمک مجلس تکمیل شوند و همه 

اصناف و فعالان اقتصادی زیر چتر مالیاتی قرار گیرند.
حسن خانی تصریح کرد: در عین حال مالیات باید به  
نحوی گرفته شود که بار تورمی برای اقشار مستضعف ایجاد 
نکند. بنا نیست بار مالیاتی مالیات دهندگان افزایش یابد و 
فقط باید جلوی فرار مالیاتی را بگیریم که مجلس در این 

زمینه تاکنون همراهی خوبی نداشته است.
این کارشــناس اقتصادی خاطرنشــان کــرد: البته 
مجلس های قبلی و دولت های مختلف هم در حوزه فرار 
مالیاتی کارنامه خوبی ندارند. اگر مجلس بتواند در حوزه 
فرار مالیاتی به دولت کمک کند، اضافه کردن مواردی مانند 
افزایش پرداختی به نانوایان و افزایش پرداخت حقوق، قابل 
دسترس خواهد بود. اکنون اما بودجه ما چنان آزادی عمل 
ندارد و با کســری بودجه های ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی 
اجازه نداریم که بیش از این کسری بودجه را افزایش دهیم.

کاهش درآمدهای مالیاتی
در حالی که پیش از این هزینه های لایحه بودجه در 
کمیسیون تلفیق مجلس افزایش یافته بود، در بررسی لایحه 

در صحن، درآمدها نیز در حال کاهش است.
در حالی که در لایحه بودجه پیشــنهادی از ســوی 
دولت، مالیات خودروهای لوکس برای خودروهای بالای 
سه میلیارد تعیین شده بود، روز گذشته مجلس شورای 
اســلامی، حداقل قیمتی خودروهای لوکس را به ســه و 
نیم میلیارد تومان افزایش داد. با توجه به افزایش حداقل 
قیمتی خودروهای لوکس، به نظر می رســد درآمدهای 

مالیاتی دولت از این بخش کاهش خواهد یافت.
همچنین در تبصره ششــم لایحــه بودجه و بخش 
عوارض و مالیات آمده بود که زمین های فاقد اعیانی دارای 
کاربری مسکونی، اداری و تجاری، باغ  ویلاهای مجاز )با 
احتساب عرصه و اعیان( و واحدهای مسکونی که ارزش 
آنها بیش از 25 میلیارد تومان باشــد، لوکس محسوب 
شــده و مازاد بر این مبلغ مشــمول مالیات به میران دو 

در هزار می شوند.
بــا وجود این در اصلاحیه ای که 2۷ آذرماه منتشــر 
شــد، دولت خانه هایی بــا ارزش بیــش از 35 میلیارد 
تومان را به عنوان خانه هــای لوکس در نظر گرفت. پس 
از اصلاحیه ای که از ســوی دولت سیزدهم منتشر شد، 
مجلس شــورای اسلامی نیز روزگذشته تصویب کرد که 
در سال ۱۴۰3 خانه های بالای 35 میلیارد تومان لوکس 
محسوب می شود و مازاد بر این مبلغ، مشمول مالیات به 

میران دو در هزار می شوند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اعتقاد ندارم 
که همه شــرکت های نیمه تعطیل باید احیا شود؛ 
چرا که عمر یک ســری از فناوری ها تمام شده و 

زیرساخت های آن نیست.
به گزارش ایسنا، عباس علی آبادی دیروز در بیست و 
ششمین دوره همایش رتبه بندی شرکت های برتر ایران 
اظهار کرد: توسعه صنعتی کشور بیشتر در قالب اقدامات 
فرصت طلبانه اتفاق افتاده و به همین جهت معمولاً شاهد 

ورود فناوری هایی هستیم که عمرشان تمام شده است.
وی افزود: اعتقاد ندارم که همه شرکت های نیمه تعطیل 
باید احیا شــود؛ چرا که عمر یک سری از فناوری ها تمام 
شده و زیرســاخت های آن نیست. همچنین در مواردی 
هزینه های حمل بیشتر از هزینه های تولید است. بنابراین 
در ایدرو رصد و صلاحیت سنجی فناوری ها صورت گیرد.

وزیــر صنعــت، معدن و تجــارت با اشــاره به اینکه 
جهت دهی رشــد صنعتی پایدار بر اساس صادرات محور 
بــودن اســت، افزود: نیاز اســت شــرکت های بزرگ در 
عرصه بین المللی حضور پیــدا کرده و به رقابت بپردازند. 
البته تشکیل سرمایه یکی از مهم ترین مسائل شرکت هاست.

وی با اشاره به اینکه رتبه بندی شرکت های برتر برای 
شفاف ســازی فضای کسب و کار و میزان اثرگذاری مهم 
است، ادامه داد: امســال در رتبه بندی 5۰۰ شرکت، ۶۱ 
شــرکت دانش بنیان و در ۱۰۰ شرکت برتر، پنج شرکت 
دانش بنیان حضور داشتند.  شرکت های دانش بنیان در 
حوزه های فناوری های اطلاعات و ارتباطات، فناوری های 
شیمیایی، ماشین آلات و تجهیزات پیشرفته، برقی سازی، 
داروسازی و تجاری سازی حائز رتبه های خوبی شدند که 
این آمار نســبت به مدت مشابه سال گذشته رشد خوبی 

داشته است.
وعده وزیر درباره بازار خودرو 

همچنیــن بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، عباس 
علی آبادی؛ وزیر صنعت، معدن و تجارت، دیروز در حاشیه 
این همایش در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: بازار خودرو 
روبه بهبود است اما عده ای در این بازار به دنبال منافع خود 
و سودهای کلان هستند و از این فضا سوءاستفاده می کنند. 
مردم باید حوصله کنند زیرا وضعیت خوبی خواهیم داشت.

وی با بیان اینکه تولید خودروهای داخلی را افزایش 
خواهیم داد، افزود: تولیــد خودروهای مونتاژی افزایش 

یافته است. البته عرضه آزاد در خودروهای وارداتی داریم 
و تا پایان سال تعهدات انجام خواهد شد و از سوی دیگر 
واردات خودرو نیز ادامه دارد. ضمن اینکه خودروهای برقی 
و وارداتی عرضه خواهد شد و مردم می توانند انتخاب کنند.

وزیر صمت همچنین در جلســه هیئت دولت از آغاز 
تحویل هفته ای ۱۰۰ خودروی برقی به شهرداری تهران 
خبر داد و گفت: این تعداد تا اســفند به هفته ای ۱۰۰۰ 

خودرو خواهد رسید.
وی با پرداختن به تحویل اخیر تاکســی های برقی به 
شــهرداری پایتخت ادامه داد: این اقــدام تا پنج برابر در 
مصرف ســوخت صرفه جویی کرده و بهره وری را افزایش 

می دهد.
گفتنی است، امروز مصرف کننده با بازاری رو به روست 
که نه تنها خودرو وارداتی در آن نیست بلکه روند صعودی 
قیمت خودروهای داخلی نیز به دلیل عدم صدور فاکتور و 

کاهش تولید بر بی سامانی بازار اضافه کرده است.
خبری از کاهش قیمت نیســت و افزایش قیمتها در 
خودروهای داخلی با نزدیک شدن به بازار شب عید تا 9۰ 
میلیون تومان رسیده اســت. درخودروهای مونتاژی نیز 

افزایش قیمتها بیش از 25۰ میلیون تومان است. در این 
شرایط مشخص نیست وزارت صنعت چه تدبیری را برای 
مدیریت بازار دارد. چرا کسانی که در خودروهای داخلی و 
وارداتی ثبت نام کرده اند نمی توانند در زمان مقرر محصولات 

خود را دریافت کنند؟
چرا وزارت صمت پاسخی به مصرف کنندگان نمی دهد 
کــه باید تحت عنوان خودروی ارتقایافته هزینه بالایی را 
برای خرید خودرو پرداخت کنند؟ چرا مصرف کننده باید 
زیان خودروساز را پرداخت نماید؟ در این شرایط مسئولیت 
وزارت صمت چیســت؟ با نزدیک شدن به بازار شب عید 
باید معاملات رونق داشته باشد اما خبری از خرید و فروش 

خودرو نیست. 
امروز آن دســته از افرادی که توانسته اند خودروهای 
وارداتی دریافت کنند آنها را در پارکینگ ها نگه داشته و 
در خودروهای داخلی نیز به امید افزایش بیشتر قیمت ها 
کسی تمایل به فروش ندارد از آن طرف شرکت خودروساز 
نیز صدور فاکتور را به کندی انجام می دهد. در این شرایط 
آیا وزارت صمت همچنان به بیان وعده های خود پرداخته و 
خبری از سیاست گذاری روشن برای ساماندهی بازار ندارد؟

رئیس سازمان فضائی کشور گفت: می توان 
از پرتابگر قائم۱00 بــه عنوان یک ماهواره بر 

عملیاتی- تجاری استفاده کرد. 
»حسن سالاریه« در گفت وگو با ایرنا درباره پرتاب 
موفقیت آمیــز ماهواره ثریا بــا ماهواره بر قائم۱۰۰، 
اظهار کرد: مهم ترین ماموریت  در نظر گرفته شــده 
برای این ماهواره تحقیقاتی، صحت سنجی عملکرد 

ماهواره بر است.
وی افــزود: از دیگر مأموریت هــای این ماهواره 
می تــوان به آزمون عملکرد تعیین موقعیت ماهواره 
در مــدار با تکیه برگیرنده جی پی اس فضائی بومی، 
آزمون عملکرد مکانیزم فضائی و رهایش آرایه های 
خورشیدی در مدار، آزمون عملکرد مجموعه تولید، 
تبدیل و توزیع توان در مدار با صفحات خورشیدی و 
بردهای بومی، آزمون عملکرد تجهیزات مخابراتی در 
ارسال داده های وضعیت ماهواره و دریافت دستورات 

از زمین اشاره کرد.

رئیس سازمان فضائی کشور ادامه داد: با تثبیت 
ایــن پرتابگر، می توان از آن بــه عنوان یک ماهواره 
بر عملیاتی- تجاری اســتفاده کرد. در همین زمان 
مرحلــه بعدی در تحقیق و توســعه ماهواره برهای 
سوخت جامد یعنی ماهواره بر قائم۱۰5 در حال طی 
شدن است که پرتاب آن برای سال آینده برنامه ریزی 

شده است.
سالاریه درباره قابلیت های ماهواره بر »قائم۱۰۰«، 
تاکید کرد: در ماهواره بر قائم مرحله اول در مقایسه 
با ماهواره بر قاصد از موتور سوخت جامد موسوم به 
موتور »رافع« اســتفاده شده است که قابلیت حمل 
محمولــه را از حداکثر 5۰ کیلوگرم برای مدار 5۰۰ 

کیلومتر به حدود ۱۰۰ کیلوگرم ارتقا داده است.
او درباره اقدامات دولت سیزدهم درحوزه دستیابی 
به مدارهای بالاتر، گفت: در دولت سیزدهم اقدامات 
زیادی در حوزه دستیابی به مدارهای بالاتر انجام و 
پیگیری شــده که می توان به تشکیل شورای عالی 

فضائی و تصویب نقشــه راه فضائی کشــور جهت 
دستیابی به مدار زمین آهنگ اشاره کرد که در ذیل 
آن پروژه های مهمی نظیر پرتابگر سریر و بلوک انتقال 

مداری سامان2 را می توان نام برد.
رئیس سازمان فضائی کشور ادامه داد: همچنین 
در موتور مرحله اول از بالک های پایدار کننده استفاده 
شــده که در طول پرواز از پایداری بهتری برخوردار 
خواهد شد. با این پرتاب فناوری موتور رافع و پرتابگر 
قائم تثبیت شده است. از ویژگی های مهم این ماهواره 
بر وجود مکانیزم کنترل تر به روش نازل متحرک است 

که در دنیا از فناوری های جدید محسوب می شود.
سالاریه درباره اینکه چه زمانی ماهواره بر قائم به 
تثبیت خواهد رسید، پاسخ داد: چند پرتاب مداری 
دیگر برای قائم۱۰۰ جهت کســب قابلیت اطمینان 
و تکرارپذیــری لازم داریم که توســط ماهواره های 
تحقیقاتی و عملیاتی دیگری در ماه های آینده انجام 

خواهد شد.

رئیس سازمان فضائی کشور با اشاره به موفقیت پرتابگر قائم ۱00:

ایران وارد مرحله تجاری سازی پرتاب ماهواره شد


